
قديمي ه�ا معتقد بودند تا زماني كه پس�ر به 
س�ربازي نرود، م�رد نمي ش�ود! بعد ترها كه 
پاي پول به مي�ان آمد و اجباري يا س�ربازي 
هم به بازار خريد و فروش راه يافت، ديگر اين 
ضرب المثل هم كاركردهاي خود را از دس�ت 
داد و كمتر مورد استفاده قرار گرفت. خلاصه 
كلام اينكه س�ربازي رفتن حتي اگر مردساز 
باش�د، مس�لماً چندان تأثير مثبتي بر روند 
رانندگي كردن ندارد و مشروط كردن گرفتن 
گواهينامه به داش�تن كارت پايان خدمت با 
عنايت به شور و شوق آقايان به رانندگي حتي 
ممكن است منجر به نشس�تن پشت فرمان 
ب�دون گواهينامه و آموزش هاي لازم ش�ود. 
خلاصه كلام اينكه طبق اطلاعيه روز گذشته 
ستاد كل نيروهاي مسلح از اين به بعد صدور 
گواهينامه رانندگي مشروط به گذراندن دوره 
سربازي و داشتن كارت پايان خدمت نيست. 
كشور ما در داشتن آمار حوادث و سوانح رانندگي 

در تمام دنيا ركورد دار است، به گونه اي كه آمار 
كشته ش��دگان جاده ها در ايران معادل سقوط 
هفته اي ي��ك هواپيم��اي ايرب��اس 330 نفره 
است، اما بر خلاف س��قوط هواپيما كه مي تواند 
تا مدت ها ن��گاه محافل خبري،  كارشناس��ان و 
صاحب نظران را به خود جلب كند، مرگ و مير 
و آس��يب هاي مادي و معنوي ناشي از حوادث 
رانندگي انگار به موضوعي ع��ادي هم در ميان 
م��ردم و هم صاحب نظ��ران و نخب��گان جامعه 
تبديل شده است و فاجعه مرگ سالي 17 هزار 
نفر از افراد در س��نين 15 تا 44 سالگي كه سن 
فعال و كارآمد جامعه محسوب مي شوند، هنوز 
نتوانسته فرهنگ سازي مناسبي براي كاهش اين 
حوادث و تلفات را موجب شود؛ اگرچه نمي توان 
منكر تلاش هاي انجام شده و كاهش اين آمار از 
24 هزار مرگ به 17 هزار مورد شد و بسياري از 
قوانين و مقررات مصوب در راستاي تلاش براي 
كاهش اين آمار است. قانون بيمه اجباري شخص 

ثالث هم يكي از اين تلاش هاست. 
  ابلاغ اصلاحيه قانون

قانون بيمه اجباري خسارت وارد شده به شخص 
ثالث در اثر حوادث ناشي از وسايل نقليه مصوب 
20 ارديبهشت سال 95 پيش تر با عنوان قانون 
بيمه اجباري شخص مسئوليت مدني دارندگان 
وس��ايل نقليه موتوري زميني در مقابل شخص 
ثالث بود ك��ه از تصويب آن در 20 ش��هريور ماه 
س��ال 87 با همي��ن تركي��ب در قوانين مطرح 
مي ش��د. علاوه بر تفاوت هاي محتوايي در امور 
شكلي و كميت مواد هم ش��اهد هستيم قانون 
جديد با افزايشي دو برابري نسبت به مواد قانون 
س��ابق با 66 ماده و 54 تبصره تنظيم و تصويب 
شده اس��ت. حال اينكه پيش از از اين مجموع 
مواد اين قانون بر 30ماده و 25 تبصره اس��توار 
بود. م��اده 54 اي��ن قانون خبري خ��وش براي 
آقايان سربازي نرفته محسوب مي شد و يكسالي 
مي شود كه اين افراد منتظرند تا اين قانون براي 

اجرا ابلاغ شود، اما روز گذشته ستادكل نيروهاي 
مس��لح درخصوص ابلاغ اجراي ماده 54 قانون 
بيمه شخص ثالث به نيروي انتظامي و گواهينامه 

رانندگي اطلاعيه اي صادر كرد. 
  ماده 54 چيست؟

ماده 54 قانون بيمه ش��خص ثال��ث مي گويد: 
نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران مكلف 
اس��ت ظرف مدت س��ه ماه از تاريخ لازم الاجرا 
ش��دن اين قانون ترتيبي اتخ��اذ كند كه امكان 
دسترس��ي به بانك هاي اطلاعات��ي آن نيرو در 
ارتباط با موضوعات مورد نياز از قبيل مشخصات 
وس��ايل نقليه و دارندگان آنها و گواهينامه هاي 
صادر شده و همچنين سوابق تخلفات و تصادفات 
رانندگان از طريق س��امانه هاي الكترونيكي به 
صورت برخط براي مراج��ع قضايي، صندوق و 
بيمه مركزي فراهم شود. جمله طلايي اين ماده 
اين است »اخذ گواهينامه نيازمند كارت پايان 

خدمت و معافيت سربازي نيست.«
در اطلاعي��ه س��تادكل نيروهاي مس��لح آمده 
است: بر اساس ماده 54 قانون بيمه شخص ثالث 
مصوب مجلس شوراي اسلامي پيش بيني شده 
است كه گواهينامه رانندگي كه قبلًا به استناد 
ماده 10 قانون خدمت وظيفه عمومي صرفاً براي 
دارندگان كارت پايان خدمت يا مسئولان تعيين 
تكليف شده قابل صدور بوده، بدون نياز به ارائه 
كارت پايان خدم��ت و معافيت صادر ش��ود. از 
سوي ديگر بر اساس ماده 58 مكرر قانون خدمت 
وظيفه عموم��ي مصوب س��ال 1390 مجلس 
شوراي اسلامي، ناجا موظف به شناسايي، تعقيب 

و دستگيري مشمولان غايب است. 
از آنجايي كه اجراي اين مصوبه مجلس شوراي 
اسلامي تعارضاتي با مواد 10 و 58 مكرر قانون 
خدمت وظيف��ه عموم��ي را به دنبال داش��ت، 
بنابراي��ن ضمن تعام��ل با مجل��س و برگزاري 
جلسات مش��ترك بين مجلس شوراي اسلامي 
و س��تاد كل نيروهاي مس��لح جمع بندي شد 
كه ناجا نس��بت به اجراي ماده 54 قانون بيمه 
شخص ثالث اقدام كند كه البته اجراي اين ماده 
نافي اجراي ماده 58 مكرر قانون خدمت وظيفه 

عمومي نخواهد بود. 
لذا به ناجا ابلاغ شد ضمن فراهم كردن مقدمات 
كار حداكثر از تاريخ 96/9/1 نس��بت به اجراي 
ماده 54 قانون بيمه شخص ثالث مصوبه مجلس 

شوراي اسلامي اقدام كند. 
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دفتر اروپا به هیچ وجه نباید در ایران فعال شود
دبير ستاد حقوق بشر قوه قضائيه:

رانندگی قبل از سربازی
بالاخره شرط سربازي براي اخذ گواهينامه حذف شد

دبير س�تاد حقوق بش�ر جمهوري اسلامي 
اي�ران در واكنش ب�ه گزارش اخي�ر عاصمه 
جهانگير گفت: ايشان در اين گزارش علاوه 
بر منافقان از كساني كه در انفجار هاي مربوط 
به پژاك و در سيس�تان و بلوچستان دست 
داش�ته اند به عن�وان مدافعان حقوق بش�ر 
حمايت كرده است و ما نفهميديم اين بشري 
كه دارد كشته مي شود، حقوقش كجاست؟!

محمد جواد لاريجاني با اشاره به تعيين گزارشگر 
حقوق بشر براي ايران گفت: ما با نصب گزارشگر 
ويژه براي ايران مخالفيم و آن را موجه نمي دانيم. 
در مجموعه كشور هاي منطقه شايد كشوري با 
كارنامه ايران كم پيدا مي ش��ود. نصب عاصمه 
جهانگير محصول يك دغل كاري سياس��ي در 

سازمان ملل است. 
وي تصريح كرد: البته با اصل گزارشگري مخالف 
نيستيم و معتقديم گزارش��گري در چارچوب 
قواعد براي پيگيري اموري كه حقوق انسان ها 
را تهديد مي كن��د، عادلانه و بي طرفانه باش��د 
خيلي هم خوب اس��ت، منتها گزارشگري بايد 
متناسب باش��د، ش��ما در دنيا مي بينيد كه از 
عراق و س��وريه و افغانس��تان گرفته تا ميانمار، 
بحرين و يمن نقاط زيادي است كه جنايت هاي 
عظيم صورت مي گيرد. البته بنده مسئله رژيم 
صهيونيس��تي را نگفتم؛ چراكه 70 سال است 
ادامه دارد، ولي گزارشگر هايي كه در اين زمينه 
گذاشتند خيلي رقيق و بي خاصيت هستند در 
حالي كه ميدان هاي عمل وسيعي است كه بايد 

انجام شود. 
لاريجاني گفت: در هر صورت ب��راي احترام به 
س��ازمان ملل و اينكه بگويي��م در بيان مطالب 
خود نگراني نداريم هيئتي از ايران متش��كل از 
قضات ما و ديگر كارشناس��ان كه در ژنو بودند 
با جهانگير يك ملاقات مفصل داشتند. در اين 
ديدار در رابطه با مواردي كه ايشان اشتباه كرده 

پاسخ هاي روشني ارائه شد. 
دبير ستاد حقوق بشر تصريح كرد: مثلًا جهانگير 
عنوان كرده بود كه فلاني بدون محاكمه و بدون 
اينكه بتواند به خانواده اش دسترس��ي داش��ته 
باشد در زندان اس��ت، ولي در اين ديدار هيئت 
ايراني به وي نش��ان داد  كه اولاً اين فرد اكنون 
در زندان نيس��ت و ثانياً در زمان سپري كردن 
محكوميت��ش هر هفت��ه با خان��واده اش ديدار 
داش��ته و محاكمه اش با حض��ور وكيل صورت 

گرفته است. 
لاريجاني گفت: در واق��ع از اينگونه موارد زياد 

به ايشان نشان داده اند كه در مقابل گفته قبول 
است و من از اين مواردي كه شما اعلام كرديد، 
اطلاعي نداش��تم. پس او را متوج��ه كرديم كه 
اشكال در كارش اس��ت. اگر آدم اطلاع نداشته 

باشد چگونه مي تواند اظهار نظر كند؟!
وي تأكيد ك��رد: از س��وي ديگر ايش��ان دفاع 
جانانه اي از منافقان به عن��وان مدافعان حقوق 
بشر داشته اس��ت. به نظرم اين موضع به هيچ 
وجه قابل قبول نيست. قطعاً اين يك كار كاملًا 
سياس��ي اس��ت؛ يعني وقتي ي��ك آدمي براي 
حمايت از حقوق بش��ر از منافق��ان دفاع كند 
بنده فكر مي كن��م ديگر در دنيا هي��چ جانور و 
درن��د ه اي وجود نخواهد داش��ت ك��ه مخالف 
حقوق بشر باشد! اينها دس��ت كم 17 هزار نفر 
را در ايران ترور كردند و اي��ن رقم غير از تعداد 
كساني است كه مجروح كردند، غير از صدماتي 
است كه وارد كردند و غير از همكاري هايي است 
كه عليه ملت عراق داش��تند و جنايت هايي كه 
در كردستان عراق مرتكب ش��دند، خب اينكه 

گزارشگري نشد!
لاريجاني در واكنش به حضور گزارشگر حقوق 
بشر در ايران گفت: اين فرد مي خواهد با آمدن 
به ايران چه كار كند  ؟! او كه حرف هايش را زده و 
تبليغاتش را هم كرده است. سفر به ايران براي 
كسي است كه تحقيقاتش نشان مي دهد حالا 
به يك چيز هايي رس��يده كه آمدنش به ايران 
مفيد اس��ت. البته اين نكته را مورد تأكيد قرار 
دهم كه ما هم گزارش��گران ويژه را به ايران راه 
داده و هم راه نداده ايم و اينگونه نيس��ت كه ما 

تابو داشته باشيم. 

وي گفت: ما معتقديم كه ايش��ان كمترين ها را 
در مَنديت و تعهد خودش رعايت نمي كند؛ مثلًا 
طبق منديت و تعهدي كه دارد بايد هر اتهامي 
كه به ما مي زند پاسخ ما را نيز در ذيل آن بياورد، 

ولي چنين چيزي وجود ندارد. 
دبير ستاد حقوق بش��ر توضيح داد: ايشان بايد 
متدولوژي داش��ته باش��د و اي��ن موضوع جزو 
آيين نامه اش است. شما اگر در هر سرچ انجيني 
و موتور جست وجويي راجع به هر كشوري سرچ 
و جست وجو كنيد اتهامات زيادي پيدا مي شود، 
به خصوص جمهوري اسلامي كه خيلي ها در دنيا 

و غرب از دستاوردهايش ناراضي هستند. 
وي گفت: مثلًا ممكن اس��ت 5هزار آيتم عليه 
كشور ما بيايد و هركسي چيزي گفته باشد، ولي 
اينكه متدولوژي نداش��ته باشيد و اين اتهامات 
را با كپي پيست به هم بچس��بانيد كه گزارش 
نمي شود. ما سؤال مي كنيم كه شما چه ملاكي 
براي انتخاب ادعا ها داريد كه ايش��ان مي گويد 
ش��خصي، خصوصي و محرمانه است پس يك 
ابجكتيوي وجود ندارد و از لحاظ حرفه اي  ملاك ُ

خيلي اشكالات عمده به ايشان وارد است. 
لاريجاني تصريح ك��رد: برخورد م��ا با عاصمه 
جهانگير احساسي و شخصي نيست، بلكه كاملًا 
حرفه اي با ايش��ان برخورد مي كنيم، بنابراين 
نظرم در مورد اين گزارش خيلي روشن است و 
معتقدم گذشته از اينكه خود ايشان بي خودي 
نصب شده اس��ت، اين گزارش نيز يك گزارش 
كاملًا غيرحرفه اي، نادرس��ت، ناموجه و خيلي 
كريه است. در اين گزارش دفاع از كساني كه در 
كار هاي تروريستي بودند، ديده مي شود. البته 

من از منافقان اسم بردم، ولي ايشان از كساني 
كه در انفجار هاي مربوط به پژاك و در سيستان و 
بلوچستان دست داشته اند نيز به عنوان مدافعان 
حقوق بش��ر حمايت كرده است و ما نفهميديم 
اين بش��ري كه دارد كش��ته مي شود، حقوقش 

كجاست؟ 
دبير ستاد حقوق بشر در خصوص مواضع اروپا 
نس��بت به مقوله حقوق بشر جمهوري اسلامي 
ايران به »ميزان« گفت: اروپ��ا بدترين مواضع 
حقوق بشري را با ما داش��ته است و هنوز دارد. 
گاهي اروپايي ها لوس تر از امريكايي ها و بقيه هم 
هستند و در ژست هاي حقوق بشري خود خيلي 

بي مزه و بي تربيت هستند. 
وي تأكيد كرد: معن��ا ندارد كه ب��ا ركورد هاي 
بالايي كه ما در امر حقوق بشر داريم، آنها در اروپا 
بنشينند و مدام عليه ما اعلاميه دهند، در حال 
حاضر عمده تهاجمات حقوق بشري به ايران از 
اروپا نشئت مي گيرد و حتي در اين زمينه بقيه 

همپالگي هاي غرب دنباله رو آنها هستند. 
لاريجاني همچنين نس��بت به تأس��يس دفتر 
حقوق بش��ر اروپا در ايران گف��ت: به هيچ وجه 
مصلحت نمي داني��م دفتري از اروپ��ا در ايران 
فعال باشد و دليل خيلي محكم هم داريم. دليل 
آن اين اس��ت كه پارلمان اروپا در سال گذشته 
مصوبه اي به اسم استراتژي روابط با ايران داشت 
كه به كميسيون اروپا ابلاغ كرد. در آنجا تأسيس 
دفتر ذكر و وظايف دفتر ليس��ت ش��ده است. 
در حوزه اقتصاد آمده اس��ت كه بايد اين دفتر 
زمينه هاي توسعه صادرات كالا هاي اروپايي به 
ايران را باز كند. حالا مثلًا چه بازاري است كه در 
ايران كالاي اروپايي ندارد؟ امثال اين موضوعاتي 
كه هيچ كدام از لحاظ ما به اقتصاد خوش بنيان 
براي كشور خيلي معنا ندارد، اما در مورد حقوق 
بشر به اين دفتر مسئوليت هايي داده كه خيلي 

مسئوليت هاي رسوايي است. 
وي تأكيد كرد: گفته ش��ده اين دفتر در تهران 
بايد به ط��ور منظم مانيتور كند ك��ه نيرو هاي 
س��كولار در ايران تحت فش��ار قرار نگيرند! يا 
نيرو هاي سكولار در ايران ميدان فعاليت داشته 
باشند! يا كساني كه در فتنه 88 تحت فشار قرار 
گرفتند هم از زندان و ممنوعيت ها خارج شوند و 
ميدان فعاليت داشته باشند و وضعيت اقليت ها، 
همجنسگرا ها و خيلي موضوعات ديگر را دنبال 
كند. اين دفتر با اين ليست خيلي مشعشعي از 
مسئوليت ها به هيچ وجه در ايران مورد استقبال 

و خوشامد قرار نخواهد گرفت. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

  توييت يكي از كاربران درباره توقيف روزنامه كيهان: 
اگر به جاي كيهان يكي از روزنامه هاي اصلاحات توقيف شده بود

مطهري: خواستار رفع توقيف هستم
محمود صادقي: در ايران آزادي مطبوعات وجود ندارد

زيبا كلام: آزادي انديشه فقط در غرب وجود دارد
ترانه عليدوستي: هشتگ مولاوردي نجاتمون بده را دنبال كنيد

مولاوردي: خودكشي افزايش يافته

  كاربري هم با انتشار اين عكس توييت كرده: 
بزرگ ترين مهمان نوازي دنيا رو ملتي داره براي ما ميكنه كه س��ال ها 
پيش به واسطه نظام ديكتاتوري وابسته به امريكاي لعنتي بايد مقابل 

ما ميجنگيد

سود ماهي فقرا در جيب آقازاده ها
دهه 60 بود كه ماهي آمور با نيت خيرخواهانه و اشتغالزايي در هامون 
رهاسازي شد، اما اين ماهي معيشت حاشيه نشينان هامون را تا آستانه 

نابودي پيش برد. 
حالا دوباره تاريخ در حال تكرار شدن است. كارشناسان حوزه مربوطه با 
اشاره به  گونه هاي مهاجم مثل شانه دار مهاجم در خزر و ماهي غيربومي 
آمور در هامون مي گويند پرورش ماهي تيلاپيا به مراتب زيانبارتر از  دو 
گونه مهاجم ياد شده است. هر چند اينجا پاي آقازاده ها و جيبشان در 

ميان است!
تيلاپيا ك��ه ارزان ترين ماهي جهان لقب گرفته و ب��ا عنوان ماهي فقرا 
از آن ياد مي شود با قيمت يك دلار به كش��ور وارد مي شود، اما قيمت 
فروش آن در كشور حدود 5 دلار اس��ت، اما اين تمام ابهامات پيرامون 

اين ماهي نيست. 
ماهي تيلاپيا از نوع زيلي يك نوع ماهي مهاجم همه چيز خوار است كه 
در تمام زيستگاه ها، قدرت زيست دارد و علاوه بر تأثير مخرب بر پوشش 

گياهي موجب از بين رفتن ساير آبزيان نيز مي شود. 
حالا چند روز پس از همايش��ي كه سازمان ش��يلات با حضور دو نفر 
متخصص خارجي در زمينه تكثير و پرورش ماهي تيلاپيا برگزار كرد، 
زمزمه صدور مجوز پرورش ماهي تيلاپيا و موافقت س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت با پرورش اين گونه مهاجم باعث نگراني كارشناس��ان 

محيط زيست شد. 
در حالي كه كارشناسان سازمان محيط زيست معتقدند پرورش تيلاپيا 
براي سلامت مردم و محيط زيست كش��ور مخاطراتي به همراه دارد، 
رئيس سازمان محيط زيس��ت همانطور كه با تمام حرف و حديث هاي 
پيرامون سلامت تراريخته ها وجود دارد، پش��ت اين مدل خوراكي ها 
ايس��تاده اين بار هم پشت ماهي تيلاپيا ايس��تاده و اين سازمان مجوز 

پرورش تيلاپيا در منطقه بافق را صادر كرده است. 
در عين حال حميد ظهرابي، معاون محيط طبيعي سازمان محيط زيست 
البته با رد برخي اخبار مبني بر موافقت سازمان حفاظت محيط زيست با 
پرورش و تكثير ماهي تيلاپيا در كشور مي گويد: بر اساس تفاهمنامه اي 
كه سال 1394 بين سازمان حفاظت محيط زيست و سازمان شيلات 
ايران صورت گرفته و مقرر شده پرورش ماهي تيلاپيا به صورت پايلوت 
در محدوده مركز تحقيقات بافق يزد آغاز شود و پس از مشخص شدن 

نتايج در خصوص پرورش آن در كل كشور تصميم گيري شود. 
در برابر اين دكتر اصغر عبدلي، متخصص اكولوژي ماهي با هشدار نسبت 
به صدور مجوز براي پرورش اينگونه مهاجم معتقد اس��ت: اين درست 
نيست كه بگوييم در يزد مي خواهيم ماهي تيلاپيا پرورش بدهيم و اين 
ارزيابي مربوط به يزد است. آنچه مسلم است اين خطر وجود دارد كه 
با صدور مجوز براي پرورش در يزد، اين گونه از آب هاي شمال و جنوب 

كشور هم سر در بياورد. 
بنا به تأكيد وي تجارب جهاني نشان مي دهد: پرورش ماهي تيلاپيا و 
ورود آن به بخش هاي مختلف كش��ور باعث بروز مشكلات اقتصادي، 

اجتماعي و زيست محيطي جبران ناپذيري مي شود. 
عضو هيئت علمي گ��روه تنوع زيس��تي و مديريت اكوسيس��تم هاي 
پژوهشكده علوم محيطي دانشگاه شهيد بهش��تي در اين باره توضيح 
مي ده��د: ورود ماهي تيلاپيا از ن��وع »زيلي« و »اورئ��وس« در تالاب 
شادگان خوزستان به آفتي بزرگ تبديل شد و علاوه بر آنكه معيشت 
صيادان را مختل كرد، پيامدهاي منفي اقتصادي و اجتماعي متعددي 
را رقم زد تا آنجا كه استان خوزستان و پدافند غيرعامل اين گونه مهاجم 

را به عنوان يك تهديد زيستي معرفي كرد. 
حميد عبدالله پور، دكتراي تخصصي شيلات و استاديار گروه شيلات 
دانشگاه آزاد هم با اشاره به س��ود كلان برخي از آقازاده ها از پرورش و 
واردات ماهي تيلاپيا به كش��ور مي گويد: پرورش تيلاپيا به عنوان يك 
 گونه مهاجم در هيچ منطقه اي در ايران نمي تواند از مخاطرات آن بكاهد؛ 
چراكه اينگونه سريع التكثير به  راحتي به رودخانه ها و منابع آبي پشت 

سدها و حتي درياي خزر راه پيدا خواهد كرد. 
به گفته اين كارشناس آمار سازمان شيلات در خصوص واردات حدود 
14 هزار تن تيلاپيا اس��ت، اما بر اساس آمار س��ازمان جهاني فائو و به 
گفته مسئولان چيني 43 هزار تن ماهي تيلاپيا به ايران فروخته  شده 
اس��ت. البته آمار قاچاق تيلاپيا به ايران چيزي ح��دود 100 هزار تن 

برآورد مي شود. 
اين در حالي اس��ت كه براي پرورش ماهي بايد سراغ گونه هاي بومي 
كشور از جمله ماهيان خاوياري و س��اير گونه هاي بومي رفت كه هم 
اقتصادي اس��ت و هم از ماهي تيلاپيا كه يك گونه مهاجم است، بهتر 

است. 

زهرا چيذري

صادق پارسا
  گزارش  2

متین زاهدی
  گزارش  یک

  رئيس ستاد بازسازي عتبات عاليات و رئيس كميته مشاركت هاي مردمي، 
اسكان و تغذيه ستاد اربعين در پيامي از مهمان نوازي و ميزباني دولت و مردم 

عراق و نيز خدمات رساني موكب هاي ايراني در اين ايام تشكر كرد. 
   ش��هر ري از لحاظ آلودگي ه��وا در صدر مناطق ش��هر تهران قرار 
دارد، اين نقطه جنوبي پايتخت با داش��تن مجموعاً 37 روز ناس��الم از 
نظر ميزان ذرات معلق زير  2/5 ميكرون، تا امروز پاييز امسال را پشت 

سر گذشته است. 
   عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس با انتقاد از بی توجهی به 
پزشك خانواده در حوزه سلامت گفت: درحال حاضر بايد 20 تا 25 هزار 

پرستار در وزارت بهداشت جذب شوند. 
   مدير امور پلي كلينيك توانبخشي از بازتواني بيماران سكته مغزي با 

استفاده از تكنولوژي واقعيت مجازي به همت هلال احمر خبر داد. 
   دبير انجمن راديوتراپي و آنكولوژي ايران با اش��اره به اينكه ظروف 
مسي به دليل اكسيد ش��دن مواد تشكيل  دهنده شان حين پخت غذا 
سمي هستند، گفت: ظروف تفلون  نيز در درازمدت زمينه اي براي بروز 

سرطان هستند. 
   عضو هيئت مديره انجمن علمي فيزيوتراپي ايران بيان داشت: طرح 
هشت ساله دكتراي حرفه اي فيزيوتراپي با امضاي سه وزير در انتظار 

اقدام معاونت آموزشي وزارت بهداشت است. 
   در حالي كه شوراي پنجمي ها يك ميليارد تومان براي خريد ماشين 
و تبلت اختصاص داده بودند، ناهيد خداكرمي، ديگر عضو شوراي شهر 

اعلام كرده همچنان از ماشين قديمي شورا استفاده مي كند. 

محسن بخشنده|ايرنا

با تشكل مردم نهاد رصد و پايش وعده هاي مسئولان

وعده هاي مسئولان   راستي آزمايي می شود
رئيس مركز رصد و پايش وعده هاي مسئولان با اعلام آغاز به  كار اين 
مركز گفت: امروز برخى از كارگزاران با مردم صادق نيستند و سعي 
دارند با آمارها، ارقام دروغ و مانورهاي تبليغاتي آنها را سرگرم كنند. 
محسن قائمي نس��ب  با اش��اره به راه اندازي مقدماتي مركز رصد و پايش 
وعده هاي مس��ئولان اظهار داش��ت: اين مرك��ز با ه��دف تقويت نظارت 
مردمي و پاسخگويي مسئولان و جلوگيري از وعده هاي غيركارشناسي و 
غير عملي به همت جمعي از دلسوزان نظام در سال 95 راه اندازي شد و در 
حال حاضر در مرحله مقدماتي رصد و پايش وعده هاي مسئولان هستيم 
و در مرحله بعد پيگير وعده ها و بررسي دلايل عدم تحقق وعده ها خواهيم 
بود.  رئيس مركز رصد و پايش وعده ها، با اشاره به برخي دغدغه هاي رهبر 
معظم انقلاب در خصوص دادن چنين وعده هايي از سوي مسئولان گفت: 
چند سال پيش رهبري در مرقد مطهر امام راحل نكات مهمي در خصوص 
وعده هاي مسئولان فرمودند و در سخنانشان تأكيد داشتند كه مسئولان 
كش��ور وعده هايي را ندهند كه اگر آن وعده را بعداً به رخش��ان كشيدند، 
مجبور ش��وند تقصير را گردن اين و آن بيندازند و بگويند كه نگذاشتند و 
نشد.  وي اضافه كرد: پر واضح است كه در مقطع حساس كنوني و پس از 
گذشت 40 س��ال از پيروزي انقلاب و استقرار حكومت اسلامي، دشمنان 
تنها راه تزلزل پايه هاي حكومت اس��لامي را تضعيف بال اعتماد و حمايت 
مردمي از اين انقلاب مي دانند و القاي ناكارآمدي نظام و سلب اعتماد مردم 
از طريق وعده هاي نشدني و غير قابل تحقق قطعاً يكي از راهكارهاي آنها 
است كه متأسفانه برخي مسئولان ناخواسته با اعلام وعده هاي نشدني به 
اين هدف دشمن كمك مي كنند.   قائمي نسب تأكيد كرد: در مرحله آخر 
و پس از رصد و پايش هاي انجام گرفته و تطابق اين وعده ها با اختيارات 
قانوني در صورتي كه انحرافي از اين وعده ها رخ دهد يا عدم تطابق اين 
وعده ها با مسئوليت ها و وظايف محرز شود، غيرقابل اجرا بودن وعده ها 
يا انحراف از مسير را به عنوان يك مركز مردم نهاد گزارش می كنيم و 
همزمان كه اين گزارش را در اختيار رسانه ها قرار مي دهيم، در نامه اي 

خواستار پاسخگويي مسئولان در برابر مردم خواهيم بود. 

عضو شوراي شهر تهران:

 شهرداري تهران از اعتبار مصوب هم
 براي اربعين كمتر خرج كرد

عض�و كميس�يون فرهنگ�ي ش�وراي ش�هر ته�ران از كاه�ش 
هزينه ه�اي مراس�م اربعي�ن حس�يني در كرب�لا خب�ر داد 
و گف�ت: امس�ال ب�راي نخس�تين بار اس�ت ك�ه مديري�ت 
ش�هري از س�قف اعتب�ارات مصوب ه�م كمت�ر هزينه ك�رده و 
هزينه ه�اي امس�ال كمت�ر از ۱۰ ميلي�ارد توم�ان ش�ده اس�ت. 
حسن خليل آبادي با اشاره به برگزاري مراسم اربعين حسيني در كربلا  
اظهار كرد: در اين زمينه امسال برنامه ريزي خوبي از سوي شهرداري 
تهران صورت گرفته و علاوه بر كاهش هزينه ها، برنامه هاي خوبي نيز 
انجام شد.  وي تصريح كرد: اعضاي شوراي شهر تهران در اين دوره از 
ابتداي برگزاري مراسم اربعين حسيني تأكيد داشتند كه شهرداري در 
مصرف اعتبارات دقت لازم را داشته باشد كه اين كار با مديريت انجا م 

شده در حوزه معاونت مالي شهرداري تهران عملياتي شد. 
خليل آبادي ضمن اشاره به كاهش هزينه ها در مراسم اربعين حسيني 
در سال جاري بيان كرد: امسال 10 ميليارد تومان در اين بخش اعتبارات 
مصوب شده بوده كه بر اس��اس گزارشات دريافت ش��ده مبلغ هزينه 
شده كمتر از اعتبارات مصوب شوراي شهر تهران نيز بوده است.  عضو 
شوراي اسلامي ش��هر تهران در ادامه به كيفيت برنامه ها در اربعين 
حسيني اشاره كرد و به »تسنيم« گفت: در سال هاي گذشته بسياري 
از كارها توسط ش��هرداري انجام مي گرفت و از مشاركت شهروندان 
خبري نبود، اما امسال از اين ظرفيت استفاده شد و مديريت شهري 
نمره خوبي را كس��ب كرد.  وي در پايان گفت: در سال آتي نيز طبق 
برنامه ريزي ای كه انجام خواهد گرفت، تلاش مي كنيم كيفيت برنامه 

بهتر از امسال باشد. 

آموزش و پرورش اولويت دولتمردان نيست
گف�ت:  مجل�س  تحقيق�ات  و  آم�وزش  كميس�يون  عض�و 
س�ند تح�ول بنيادي�ن، ي�ك س�ند كام�ل و خ�وب اس�ت ك�ه 
متأس�فانه هن�وز نتوانس�ته ايم تم�ام آن را اج�را كني�م. 
فاطمه سعيدي، عضو كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي 
اسلامي اظهار داشت: سند تحول بنيادين يك سند كامل و خوب است 
كه متأسفانه هنوز نتوانس��ته ايم تمام آن را اجرا كنيم و كمبود بودجه 
مهم ترين مانع اجراي كامل آن بوده است. وي افزود: اجرايي نشدن سند 

تحول به نشناختن اهميت آن و كمبود بودجه باز مي گردد. 
س��عيدي با بيان اينكه كار ما در مجلس صرف��اً چانه زني براي بودجه 
نيست، اضافه كرد: ريش��ه مش��كلات آموزش و پرورش اينجاست كه 
اولويت اصل��ي دولتمردان م��ا نيس��ت و در تقس��يم بندي بودجه به 
آموزش و پرورش اهميت چنداني داده نمي ش��ود.  عضو كميس��يون 
آموزش و تحقيقات مجلس خاطرنش��ان كرد: 13 ميليون دانش آموز 
امروز، آينده كش��ور را مي سازند، اما نس��بت به اين مسئله حساسيت 
زيادي وجود ندارد و زماني كه صحب��ت از بودجه در آموزش  و پرورش 
مي شود ذهن همگان به س��وي حقوق و مطالبات مي رود، اما اصل در 

آموزش و پرورش، دانش آموز است. 

 كميته امداد 
دست »در راه ماندگان« را مي گيرد 

رئي�س كميت�ه ام�داد ام�ام خمين�ي)ره( خدم�ات خاص�ي را 
كه ب�ه در راه ماندگان و »ابن الس�بيل« مي ش�ود، تش�ريح كرد. 
س��يد پرويز فتاح با اش��اره به خدمت رس��اني موردي كميته امداد به در 
راه ماندگان كه در غربت و در شهرهاي ديگر مشكلاتي برايشان به وجود 
آمده، اظهار كرد: در حال حاضر ما در اكثر مراكز استان هاي كشور مراكز 
شبانه روزي خاصي را داريم كه خدمات ويژه اي به اين افراد تحت عنوان 
خدمات »ابن السبيل« ارائه مي دهند.  رئيس كميته امداد امام خميني)ره( 
گفت: اين خدمات به كساني ارائه مي ش��ود كه در شهر ديگري به غير از 
شهر محل سكونت و زندگي شان به مشكلي برخورده اند. به عنوان مثال 
كساني كه به هر دليلي به تهران آمده اند و در طول اقامتشان در اين شهر 
با مشكلاتي از جمله نداشتن هزينه بازگش��ت به شهر خودشان مواجه 

هستند، مي توانند از خدمات كميته امداد استفاده كنند. 


